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افشینعلاءبرایپیروزیتیمملیايران
درجامجهانیسرود

هیزمبهاينحريقنیفکنديد
بعد از دو ماه خون جگر خوردن

در عصر سرد جمعه  آذرماه
لبخند بر لبان وطن گل کرد
با عزم تان به عرصه  میدانگاه

بسیار طعنه ها که ز نامردان
دیدید و بغض خویش نهان کردید

شیطان هزار وسوسه کرد اما
وجدان هر آنچه گفت همان کردید

در اشتیاق گلشن بیگانه
خود را به منجنیق نیفکندید

وقتی وطن در آتش و خون می سوخت
هیزم در این حریق نیفکندید

جرم شما چه بود: چرا خواندید
با هم سرود ملی ایران را؟!

یا اینکه روی دوش چرا بردید
با خود، درفش خاک دلیران را؟!

از دست نارفیق نمک نشناس
خنجر ز پشت گرچه بسی خوردید
نوکیسه بود و باخت در این میدان

اما در این قمار شما بردید

کاری که در زمین قطر کردید
مرهم به جان زخمی میهن شد

بدخواه تان شکار نگون بختی
در تور پاره پاره  دشمن شد

اخبار

صنعتگربرایتیمملیخواند
غلامرضا صنعتگر، خواننده موسیقی 
پاپ در تازه ترین فعالیت موسیقایی 
خود قطعه جدیدی را در حمایت از 
تیم  ملی فوتبال کشورمان منتشر 
کرد. به گزارش »وطن امروز«، قطعه 
جدید غلامرضا صنعتگر، خواننده موسیقی پاپ در حمایت 
از تیم  ملی فوتبال ایران توسط مرکز موسیقی مأوا پیش 
روی مخاطبان قرار گرفت. در این قطعه امیر ارجینی شاعر، 
هادی کولیوند ملودی، حامد جهانبخش تنظیم کننده و 
احم��د ناصری پور تهیه کننده، گروه اجرایی را تش��کیل 
می دهند. طی روزهای گذشته قطعه دیگری به خوانندگی 
سیدمحمد معتمدی با عنوان »تا پای جان برای ایران« و 
»لحظه صعود« به خوانندگی احسان جوادی به مناسبت 
حضور تیم  ملی فوتبال کشورمان در مسابقات جام جهانی 

فوتبال منتشر شده بود. 

تغییرفرمولانتخاب15نامزداولیهاسکار
اسکاریهاوزنیانتخابمیشوند

 نودوپنجمی��ن دوره جوایز اس��کار 
برخلاف ادوار قبلی، 15 نامزد اولیه 
خود را با معرفی 15 فیلم از س��وی 
داوران نمی شناس��د، بلکه ش��یوه 
انتخاب بر اساس میزان رای داوران 
به هر فیلم خواهد بود. به گزارش »وطن امروز«، در حالی 
که به آخر س��ال ۲۰۲۲ نزدیک می شویم، بازار حدس و 
گمان ها درباره امیدداران دریافت جایزه اسکار بین المللی 
در محافل سینمایی داغ  شده است. در همین حال تغییری 
هم در نح��وه رای دادن اعضای آکادمی برای این بخش 
ایجاد شده و برای نخستین  بار قرار است اعضایی که رای 
می دهند 15 فیلم منتخب خود را به ترتیب از یک تا 15 
رتبه بندی کنند. سال های پیش رای دهندگان تنها 15 
فیلم خود را انتخاب می کردند تا فهرست اولیه دربرگیرنده 

آن فیلم ها باشد. 
در تغییر قابل توجهی که نسبت به گذشته ایجاد شده 
اس��ت، رای دهندگان به هر یک از انتخاب های خود از ۷ 
ت��ا 1۰ امتیاز می دهند و به این ترتیب وزن انتخاب های 
خود را تعیین می کنند. در حالی که امسال ۹۲ فیلم برای 
شرکت در این رقابت معرفی شده اند، هنوز واجد شرایط 
بودن همه آنها اعلام نش��ده است و هنوز روشن نیست 
اعضای کدام شاخه های اسکار باید به این بخش رای بدهند، 
اما با کمی بیش از ۹۶۰۰ رای دهنده واجد شرایط، گفته 
شده بیش از هزار عضو آکادمی در این بخش به انتخاب 
نامزدها می پردازند. امسال شیوه رای دادن در این بخش با 
بخش بهترین فیلم تفاوت دارد. در حالی که برای انتخاب 
نامزدهای بهترین فیلم از رای دهندگان خواسته می شود 
بیشترین فیلم را تماشا کنند و رای بدهند اما در بخش 
بهترین فیلم بین المللی نحوه رای دادن متفاوت اس��ت. 
امسال ۹۲ فیلم شرکت کننده در این بخش به 11 گروه 
که ۴ گروه دربرگیرنده ۹ فیلم و بقیه دربرگیرنده ۸ فیلم 
هستند تقسیم شده اند و هر عضو رای دهنده آکادمی باید 
همه فیلم های گروه خود را حتماً ببیند و از دیگر فیلم های 
شرکت کننده نیز هر یک را که تمایل داشت تماشا کند و 
فهرست خود را بر مبنای بهترین ها به ترتیب تنظیم کند. 
با وجود فیلم هایی چون »در جبهه غرب خبری نیست« 
نماینده آلمان، »نزدیک« نماینده بلژیک و »تصمیم به 
ت��رک« نماینده کره جنوبی، می توان انتظار داش��ت این 
فیلم ها احتمالا در صدر فهرست بیشترین رای دهندگان 
جا بگیرند و از سوی دیگر فیلمی  مانند »باردو« نماینده 
مکزیک می تواند در فهرست برخی رای دهندگان در رأس 
جا بگیرد و از س��وی دیگر برخی رای دهندگان هم اصلا 

آن را انتخاب نکنند. 
برخی فیلم ها هم در این رقابت بیشتر در صف میانه 
جا دارند؛ مانند »کورساژ« از اتریش، »آرژانتین 1۹۸5« از 
آرژانتین و »ای او« از لهستان که می توانند در فهرست بیشتر 
رای دهندگان در نیمه بالا جا بگیرند. پیش از این نشریه 
هالیوود ریپورتر در گزارشی 5 فیلم از جمله »جنگ جهانی 
سوم« ساخته هومن سیدی از ایران را به عنوان شانس های 

غیرمنتظره اسکار امسال معرفی کرده بود. 

شعر
محمدعل�یمیرزايی/احمدرضاانصاری:یکی از قالب های مهم 
حوزه رس��انه و عرصه فیلمسازی، صنعت »انیمیشن« به شمار 
م��ی رود؛ صنعتی که با صراح��ت می توان گفت امروز به یکی از 
پرطرفدارترین ژانرهای سینما تبدیل شده است. در کشورمان به 
گواه صاحبان سبک و فن، صنعت انیمیشن سازی با همه فراز و 
نشیب هایی که در طول سالیان مختلف داشته است، توانسته به 
پیشرفت های بسیار مهمی دست پیدا کند و علاوه بر بازارهای 
داخلی به بازارها و جشنواره های خارجی نیز راه پیدا کند. انیمیشن 
ایران پس از انقلاب با بازگشایی دوباره دانشگاه ها و شکل گیری 
آسیفا )انجمن بین المللی س��ازندگان و دوست داران فیلم های 
انیمیش��ن( حرکت خود را قدم به قدم آغاز کرد؛ مراکزی چون 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان، سیمای جمهوری اسلامی ایران )مراکز استان ها(، مرکز 
صبا، انجمن سینمای جوانان ایران )به شکل نیمه حرفه ای(، مرکز 
گسترش سینمای مستند و تجربی )به صورت حرفه ای(، حوزه 
هنری سازمان تبلیغات اسلامی و بخش خصوصی اقدام به جذب 
نیرو و تولید و ساخت فیلم های انیمیشن کردند. بعد از اکران آثاری 
همچون شاهزاده روم، فیلشاه، رستم و سهراب، پسر دلفینی و... 
این روزها شاهد نمایش »لوپتو« هستیم؛ انیمیشنی به کارگردانی 
عباس عسکری و تهیه کنندگی محمدحسین صادقی که نخستین 
محصول سینمایی مرکز انیمیشن سازمان سینمایی سوره است و 
با تکنیک سه بعدی در استودیو »فراسوی ابعاد«، توسط هنرمندان 
کرمانی تولید شده است. این انیمیشن توانسته جایزه  ویژه  دبیر 
در جش��نواره  بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان و پروانه 
زرین برای بهترین دستاورد فنی و هنری بخش بین الملل را به 
دست آورد و به دهمین جشنواره  یونیورسال کیدز استانبول نیز 
راه یابد. داستان»لوپتو« درباره آسایشگاهی است که دکتر سعید 
کمالی بیماران روانی را با متد »اسباب بازی سازی  درمانی« درمان 
می کند، یعنی بیماران را به جای استفاده از قرص و دارو با ساختن 
اسباب بازی درمان می کند. این اتفاقات با حضور یک »فرشته« که 
در دکتر حس امید ایجاد می کند پیش می رود. بعد از موفقیت 
اسباب بازی های لوپتو فردی تازه وارد به عنوان بیمار به خرابکاری 
در کارگاه می پردازد و منجر به پلمب آن می شود. علی -پسر آقای 
کمالی- با کمک فرشته به دنبال راه حلی برای این مشکل می گردد 
و در انتها نیز موفق می شود. حال »وطن امروز« است در میزگردی 
صمیمانه با حضور عوامل اصلی »لوپتو« محمد حسین صادقی 
»تهیه کننده«، عباس عسکری »کارگردان« و فرشاد امین زاده 

»نویسنده« به بررسی این موضوع پرداخته است.
***

نهمینیمالنهشعاری ■
فرش��اد امین زاده به عنوان یکی از نویسندگان این انیمیشن 
سینمایی، در پاسخ به اینکه تازگی و متفاوت و نو بودن ایده این 
انیمیشن پویانمایی چقدر مدنظر سازندگان بوده، گفت: ما سعی 
کردیم کاری که می س��ازیم، ی��ک کار غیرعادی بدون مخاطب 
نباش��د. حتما مخاطب برای مان مهم بوده ولی نمی خواستیم از 
این دست کارهای مینی مال شعاری بسازیم. می خواستیم کاری 
بس��ازیم که کودک ببیند و یک ساعت لذت ببرد و این برای او 

یک خاطره ماندگار شود. 
عباس عس��کری، کارگردان »لوپتو« در همین باره افزود: از 
هم��ان اول هم جذابیت و حال خوب برای مان خیلی مهم بود. 
خیلی مهم بود که کودک حداقل در حین تماشای این فیلم حال 
خوبی را تجربه کند؛ حالا اگر تاثیر عمیق هم در کنارش بود، چه 
بهتر. از همان س��ال ۹۴ که نگارش فیلمنامه آغاز شد، محتوای 
امیدبخش آن مورد توجه ما بود و از قضا اکران هم در ش��هریور 
و مهر افتاد که شرایط جامعه کمی ملتهب شد و این تقارن به 
نظرم خیلی خوب بود، چرا که مردم در چنین روزهایی بیشتر به 

چنین فیلم هایی نیاز دارند. 
خلقبهجایاقتباس ■

امی��ن زاده در ادام��ه در پاس��خ به این 
سوال که آیا برای این ایده از دیگر الگوهای 
پویانمایی هم کمک گرفتند یا خیر، گفت: 
نه اصلا! از همان ابتدا تولید ایده مدنظرمان 
بود، نه اقتباس و الگوبرداری. به دنبال خلق 
ی��ک ایده خوب بودیم و خیلی به دنبالش 
گش��تیم. حدود 5۰ الی ۶۰ ایده داشتیم؛ 
از کتاب ها، بانک فیلمنامه خانه سینما و... 
در این مس��یر کمک گرفتی��م. این ایده ها 
بررسی ش��دند و ایده هایی که برجسته تر 
بودند، مشخص شدند. قوی ترین ایده همین 

»لوپتو« بود که آن موقع با نام »من و فرشته« شناخته می شد. 
یک تیم ایده پردازی داشتیم و ایده را در این تیم پرورش دادیم. 
نشستیم و کار کردیم و به این ایده پر و بال دادیم و رسیدیم به 

سیناپس و فیلمنامه از دل آن درآمد. 
عسکری درباره اینکه چرا قصه این انیمیشن دست روی یکی 
از اس��باب بازی های سنتی کرمان گذاشته، تاکید کرد: »لوپتو« 
عروس��ک  دست سازی اس��ت که در کرمان برای بچه ها ساخته 
می شود. بیشتر قدیمی های کرمان این عروسک را می شناسند. 
شاید این فیلم باعث شود این عروسک هم احیا و در بین نسل 

جدید هم بیش از پیش مطرح شود. 
برایاحیایاعتمادازدسترفته ■

سپس محمدحسین صادقی، تهیه کننده انیمیشن »لوپتو« 
درب��اره متفاوت و تازه بودن ایده ای��ن اثر که پیش تر درباره آن 
صحبت شد، گفت: هر فیلمسازی یا بهتر است بگویم هر گروه 
فیلمسازی ای، نگاه خودش را به مقولات دارد. ما هم در استودیوی 
فراسوی ابعاد، از زمان شکل گیری ایده، این مفهوم حال خوب کن 
و س��رگرم کننده برای مان مهم بوده است. مقوله جذابیت برای 
م��ا خیلی موضوعی��ت دارد و روی آن تاکید داریم. مجموع این 
مباحث منجر به خروجی ای ش��د که الان تحت عنوان »لوپتو« 

روی پرده سینماست. 
فرشاد امین زاده در همین باره اضافه کرد: من قبلا هم گفته ام 
که ۹۹ درصد کار باید جذابیت باشد. یک اعتمادی به آثار حوزه 
کودک بوده که از دست رفته؛ اول باید این اعتماد را بازسازی کرد 
و سپس اگر توانستیم و زورمان رسید و محتوای خوبی بلد بودیم، 
آنها را هم به اثر اضافه کنیم. احیای آن اعتماد خیلی مهم است. 
تهیه کننده »لوپتو« عنوان کرد: هر مجموعه یک نگاه اصلی 
دارد و س��عی می کند آن نگاه اصلی را دنبال کند. به دلیل آنکه 
کار و فرآیند تولید گروهی است، این نگاه یک مقدار استودیومحور 
می شود. استودیوی قاب آسمان را با »فهرست مقدس« و »پسر 
دلفینی« می شناسند؛ هنر پویا را با »شاهزاده روم« و »فیلشاه« 
و »بچه زرنگ«. در فراس��وی ابعاد هم آثار تلویزیونی قبلا تولید 
شده و این آثار به علاوه »لوپتو« کارنامه اش را تشکیل می دهند. 

وسوسهبرایاكران؟هرگز! ■
صادقی در جواب این سوال که آیا اکران موفق »پسر دلفینی« 
موجب وسوسه ای برای اکران اثرشان در این برهه شد، اظهار کرد: 
اگر بخواهم صادقانه پاسخ بدهم، خیر! ما فیلم مان از بهمن ۹۸ آماده 

اکران بود. قرار بود نوروز ۹۹ اکران شود که متاسفانه کرونا پیش 
آمد و شیوع گسترده اش باعث تعطیلی سینماها شد. به همین 
خاطر اکران »لوپتو« چندین بار به تعویق افتاد. ابتدای امسال بود 
که در جلساتی که با حوزه هنری داشتیم به این نتیجه رسیدیم 
امسال از تاریخ 1۴ مهر که مصادف با پایان صفر بود، اکران را شروع 
کنیم. »پسر دلفینی« سال ۹۹ تولیدش تمام شد، البته دیرتر از ما 
تولید را شروع کرده بودند و به همین دلیل بیش از یک سال پس 
از »لوپتو« تولیدش تمام شد. آنها هم می خواستند اکران کنند 
و در پیچ وخم تصمیم گیری بین تهیه کننده و پخش، تصمیم بر 
اکران »پسر دلفینی« در شهریور شد. از زمانی که اکران آنها شروع 
شد، تاریخ شروع اکران »لوپتو« هم مشخص بود. اینطور نبود که 
ما بگوییم حالا که »پسر دلفینی« خوب فروخته، ما هم بیاییم 
و اکران کنیم. از قبل تاریخ آغاز نمایش معلوم بود، البته اینکه 
پسر دلفینی 1۷ و نیم میلیارد تومان فروخت و اواسط اکرانش از 
استقبال خوبی برخوردار شد هم خیلی ما را امیدوار کرد. پس از آن 
اتفاقاتی افتاد و تنش هایی به وجود آمد؛ در نتیجه ما هم اکران مان 
عقب افتاد و زمان آغاز اکران از 1۴ مهر به 11 آبان تغییر کرد. 

وی ادامه داد: ما در این بحث که می خواهیم اکران کنیم، از 
همان ابتدای سال تصمیم جدی داشتیم. این مسائل که شروع 
شد، خیلی راجع به این موضوع صحبت کردیم که چه کنیم و 
چه تصمیمی بگیریم. چند مساله وجود داشت؛ مثلا اینکه آیا اصلا 
در این شرایط مخاطبی هست که برای فیلم کودک به سینما 
برود؟ آیا اصطلاحا سر فیلم بریده نمی شود؟ نظرات متفاوت بود و 
تصمیم گیری راحت نبود. من خودم هم با بچه های پخش چندین 
بار صحبت کردم و این تصمیم گرفته شد که اگر می توانیم، برای 
حال جامعه و فضای کودک و نوجوان کاری کنیم و فضا را بهبود 
ببخشیم چون این مسائل و اعتراضات و ناآرامی ها خیلی ارتباطی 
به کودکان ندارد و آنها نباید تحت الشعاع این 
اتفاقات، از دنیای کودکانه خود دور شوند. 

صادق��ی درب��اره پیامی که اک��ران در 
چنین ش��رایطی می تواند داش��ته باش��د، 
گفت: پیام اکران در این زمان یعنی ما تمام 
تلاش مان را برای بهبود حال بچه ها کردیم 
و امیدواری��م اتفاقات خوبی در ادامه بیفتد. 
اک��ران ما نزدیک جام جهانی هم بود و این 
اتفاق بزرگ رس��انه ای می توانست بر امور 
فرهنگی هم سایه بیندازد و در نتیجه همه 
چیز تحت الش��عاع این رویداد قرار گیرد. تا 
چ��ه زمانی برای اک��ران صبر کنیم؟ صبر 
کنیم تا نوروز؟ این سوالات مطرح بود و در نهایت تصمیم بر این 

شد که اکران کنیم. 
عروسکیساختنیودستساز ■

عسکری درباره لفظ لوپتو و معنا و مفهوم آن گفت: اگر اشتباه 
نکنم ریشه لوپتو از لعبت می آید. در بعضی استان های دیگر هم این 
لفظ مصطلح هست. غیر کرمان حتی در برخی استان های شمالی 
هم به این عروسک ها می گویند لوپتو. سیستان و بلوچستان هم 
همین طور. البته نمی دانم چقدر این لفظ در بین آنها فراگیر است. 
در خود کرمان هم شاید نسل جدید خیلی درباره این عروسک 
چیزی نداند. شاید با این اسم برای این انیمیشن، عروسک لوپتو 

هم احیا شود. 
صادقی نکته ای درباره این عروسک اضافه کرد و گفت: عروسک 
لوپتو مهم ترین ویژگی اش این است که ساختنی و دست ساز است. 
به عنوان مثال در قدیم کسی لوپتو نمی فروخت و خود مادرها 
بودند که با وس��ایل داخل خان��ه، پارچه اضافی، نخ و کاموا این 
عروسک را می ساختند تا بچه ها بازی کنند و لذت ببرند. لوپتو 
اسباب بازی ای با شکل ثابت نبوده و هر کسی خلاقیتش بیشتر 
بوده، لوپتوی قشنگ تر و بامزه تری می ساخته است. به عبارتی 
می توان گفت این عروسک تولید داخل و ساختنی بوده است و 
خودشان آن را می ساخته اند. به خاطر همین ویژگی عروسک، 

آقای عسکری پیشنهاد دادند که اسم »لوپتو« 
نام این انیمیشن باشد. 

درب��اره  همچنی��ن  صادق��ی 
بازخوردهای��ی ک��ه از مخاطبان 

در اس��تان کرم��ان و خارج از 
ای��ن اس��تان گرفته اند، گفت: 
مهم ترین بازخورد در کرمان 

این بود که مردم فهمیدند 
چقدر حوزه تولید انیمیشن 
شهرشان پیش��رفت داشته 

است. بازخورد دیگر مخاطبان 
ه��م به طور کلی خیلی خوب بود. 

اف��راد زیادی تماس گرفتن��د و پیغام 
دادند. من حتی می رفتم و کامنت های 
سینماتیکت را می خواندم و همه مثبت 

بودند و مخاطبان بویژه کودکان از فیلم 

راضی بودند. 
کارگردان »لوپتو« درباره شخصیت پردازی ها یادآور شد: وجهه 
طنز کار برای مان خیلی مهم بود. اصلا آسایشگاه روانی به خاطر 
همین وجهه طنز اضافه شد. همان اول هم یک مقدار این هراس 
وجود داشت که ساخت شخصیت هایی که مشکل روانی دارند، 
دشوار باشد اما به خاطر پتانسیل خوب شخصیت پردازی های این 
سبک برای سوار کردن بار طنز روی آنها، این انتخاب را داشتیم 
و به نظرم انتخاب خوبی هم بوده و با استقبال بینندگان مواجه 
شده است. شاید اگر آدم های عادی بودند، اینگونه درنمی آمد و 
ویژگی خاص این کاراکترها تاثیر خاصی روی طنز انیمیشن داشت. 
عسکری در پاسخ به اینکه چگونه برای این انیمیشن به شعار 
»شادی ساختنی است« رسیدند، گفت: این شعار ابتکار بچه های 
تیم تبلیغات و پخش بود. شعار خوبی بود و با محتوای فیلم ارتباط 
داشت. شعار اولیه »جشن اسباب بازی های ایرانی« بود اما با عوض 
شدن شرایط و تعویق اکران، شعار عوض شد و بحث محتوایی و 

امید دادن هم در شعار جدید مدنظر قرار گرفت. 
تهیه کننده »لوپتو« ادام��ه داد: در برهه ای برنامه ریزی های 
کمپین فیلم به کلی نسبت به شرایط عوض شد؛ به این علت که 
چند تا اتفاق مهم افتاد. اینترنت شکل و شمایلش تغییر کرد؛ کلا 
در دوره ای قطع بود و بخش زیادی از کمپین تبلیغاتی فیلم مان 
که در فضای مجازی اتفاق می افتاد، بلاتکلیف ماند. حتی شعار 
تبلیغاتی مان هم عوض شد و شیوه های تبلیغاتی و دعوت مردم هم 
دوباره از اول برنامه ریزی شد و همه اینها متاثر از فضای روز بود. 
صادقی درباره تغییر نام فیلم در اواس��ط فرآیند تولید گفت: 
همان زمانی که روی طرح این انیمیشن کار می کردیم، یک اسم 
باید برایش انتخاب می کردیم. موقتا اسم »من و فرشته« انتخاب 
شد و پروانه ساخت را هم با همین نام گرفتیم اما از همان روز اول 

همه مطمئن بودیم که اسم عوض می شود. 
س��ال ۹5 پروانه ساخت گرفتیم و تولید را 
ش��روع کردیم. سال ۹۶ هم با حوزه هنری 
وارد همکاری شدیم. سال ۹۷ بود که ما به 
اسم »لوپتو« رسیدیم و اواخر تولید بود که 

این اسم قطعی شد. 
سودآورماندگارمهجور ■

فرش��اد امین زاده، نویس��نده فیلمنامه 
»لوپتو« با تاکید بر عدم حضور انیمیش��ن 
ایران در جایگاه واقعی اش گفت: مس��ؤولان 
نمی دانن��د که حوزه انیمیش��ن چه گوهر 
گرانبهایی اس��ت و از س��ر همین ندانستن 

سراغش نمی آیند و زیان می بینند. وقتی انیمیشن می سازی، در 
حقیقت کالایی تولید می کنی که قابلیت صادرات دارد ولی حتی 
یک گرم آن صادر نمی ش��ود. این صرفه اقتصادی جدا از بخش 
فرهنگی اس��ت و اگر تنها آن سرمایه ای که برمی گردد مدنظر 
مسؤولان باشد، ارتقای خوبی را در عرصه انیمیشن خواهیم دید. 
محمدحسین صادقی راجع به تصمیماتی که »لوپتو« برای 
حضور در جشنواره های داخلی داشته، گفت: سال ۹۸ پروژه به 
پایان رسید و فیلم ما آماده بود. همان موقع فرم جشنواره فجر را پر 
کردیم. جشنواره فجر پروتکل هایی برای حضور انیمیشن ها دارد و 
تنها در صورتی جشنواره پذیرای فیلم های انیمیشن خواهد بود که 
بیش از یک اثر آماده و متقاضی باشد. سال ۹۸ فقط ما متقاضی 
بودیم. سال ۹۹ »پسر دلفینی« تنها فیلم انیمیشن متقاضی فجر 
بود. در فجر 1۴۰۰ هیچ پویانمایی ای تقاضای حضور در جشنواره 
را نداش��ت. امس��ال هم »ببعی« و »مسافری از دایتیا« هستند. 
»مسافری از دایتیا« کاری از بچه های انیمیشن ساز شهر مشهد 
است و فرآیند تولید آن کمی جلوتر از »ببعی« است. اگر این دو 
اثر پویانمایی با هم برسند، احتمال حضورشان در فجر می رود. 

صادق��ی اف��زود: هر آن چیزی که به کودک مرتبط اس��ت، 
راهبردی اس��ت. بی توجهی به هر ی��ک از حوزه های آموزش و 
پرورش، فعالیت هنری، فرهنگی، رس��انه ای و... آسیب زاس��ت. 
اصلی تری��ن ولنگاری های فرهنگی، ناش��ی از 
کم کاری در حوزه کودک و نوجوان اس��ت. 
متاسفانه در رژیم مصرف رسانه ای کودک ما 
چندان نظارتی انجام نمی شود و آنها با چند 
کلیک ساده به هر گونه محتوایی می توانند 
دسترسی داشته باشند؛ کنترل چندانی 
وجود ن��دارد و کپی رایت خیلی 
معنا ن��دارد. تولی��دات حوزه 
است.  انگشت ش��مار  کودک 
حالا اگر ذره بین بیندازیم روی 
پویانمایی خیلی عمیق تر این 

موضوع را درک می کنیم.
وی همچنین گفت: یک مثال می زنم. 
مثلا منابع آب؛ سرمایه گذاری ۲۰ سال 
گذشته به سمتی بوده که بزرگ ترین 
صنای��ع فولاد م��ا در مناطقی بوده که 

مشکل آب داریم. این موضوع خیلی مبنایی تر و عمیق تر است. 
انیمیشن تنها یک نمود آن است. انیمیشن محصولی راهبردی 
اس��ت. ضریب نفوذش در مخاطب بسیار گسترده است. کمتر 
محصولی می توان پیدا کرد که اینگونه باشد. زبان انیمیشن زبان 
بین المللی اس��ت. شخصیت های انیمیشن، انتزاعی و تخیلی و 
برگرفته از خلاقیت نویس��نده است و نوعی جهان شمولی دارد. 
همه انسان ها فارغ از فرهنگ و زبان شان، کاراکترهای کارتونی را 
دوست دارند. شما اقبال به آثار غربی را در شرق نگاه کنید؛ ببینید 

الان در ایران انیمه های ژاپنی چقدر طرفدار دارند!
صادقی ماندگاری ش��خصیت های خلق شده در انیمیشن را 
فاکتور دیگری از یک اثر موفق دانست و گفت: دیزنی همین یک 
ماه پیش ۹۶ سالگی میکی ماوس را جشن گرفت. کدام محتوای 
فرهنگی ای،  ماندگاری ۹۶ س��اله دارد؟ ما با چه ابزاری بهتر از 
انیمیش��ن می توانیم مفاهیم فرهنگی، داستانی، ادبی، تاریخی، 
فرهنگ��ی و دینی خودمان را منتقل کنیم؟ ما چطور می توانیم 
تخت جمشید را به طور کامل تصویرسازی کنیم؟ چطور تمدن 
۲5۰۰ سال پیش ایران را نشان دهیم؟ چطور آینده ایرانی-اسلامی 
را به تصویر بکشیم؟ در جواب به این سوالات از هر طرف برویم، 
ختم می شود به انیمیشن اما متاسفانه خیلی بی توجهی به این 
حوزه می شود و این خیلی عجیب است. دلیلش هم این است که 

تصمیم گیران درگیر روزمرگی شده اند.
تهیه کننده حوزه انیمیش��ن تصریح کرد: اگر مرغ و گوشت 
نباش��د، یک نفر یقه مس��ؤول را می گیرد اما کودک نمی داند و 
نمی تواند یقه مسؤول را بگیرد و بگوید به من بی توجهی نکن، زیرا 
او رسانه ای ندارد. بزرگ ترها چشم به روی کودکان بسته اند و فقط 
دارند به همدیگر توجه می کنند. فکر کنید 3 ماه مرغ نباشد؛ چه 
اتفاقی می افتد؟ حالا تصور کنید 3 سال انیمیشن ایرانی نداشته 
باش��یم؛ هیچ کس ککش ه��م نمی گزد. 
چون اولویت مان نیست و درگیر روزمرگی 

شده ایم. چون نیازش دیده نمی شود.
صادقی در پاس��خ به این پرس��ش که 
آیا »لوپت��و« برای نمایش��گاه های آینده 
نوش��ت افزار آماده می شود، گفت: ما برای 
»لوپتو« محصولات جانبی را آماده کردیم 
و به صورت محدود عرضه ش��ده اس��ت؛ 
مثل دفترچه، پازل و پوش��اک. ان شاءالله 
»لوپتو« در نمایشگاه سال آینده نوشت افزار 
خواهد درخش��ید. ما باید به سمت تولید 
اس��باب بازی هایی با عنوان مثلا »لوپتو« 
بروی��م و این فضا را ادامه دهیم. تولید اس��باب بازی با یک برند 
جدید کار آسانی نیست؛ ان شاءالله هم در آینده ای نه چندان دور 
شخصیت »لوپتو« مورد استقبال بچه ها قرار بگیرد. برای اکران 
خارج از کشور مذاکراتی شده است و هنوز هم در حال پیگیری  
هستیم و بخش بین الملل حوزه هنری هم جدیت در حال بررسی 
این موضوع است. در ترکیه هم تلاش داریم در سینماهای این 
کشور اکران شود. وی ادامه داد: ما باید یک شوخی هم با برخی 
رس��انه ای ها داشته باشیم؛ بسیاری از خبرنگاران عزیز که با  ما 
گفت وگو داشتند، »لوپتو« را تماشا نکرده بودند! و صرفا برخی 
رسانه ها منتظر یک خط رسانه ای هستند؛ اینکه »لوپتو« در یک 
برهه ای اکران می شود و به دلیل داغ بودن سوژه به این موضوع 
می پردازند و دیگر تمام می شود. رسانه می تواند مهم باشد؛ این 
فیلم 3 ماه اکران اس��ت و یک موج رسانه ای هم ایجاد می شود 
ولی نباید شاهد این موضوع باشیم که در طول سال این پرداختن 
رسانه ای تمام شود! رسانه باید پیگیر موضوعات از جمله انیمشین 
در طول سال شود و می توان گفت متاسفانه بعضی اوقات رسانه 

هم درگیر روزمرگی است.
دراماتیکمثلزندگیحاجقاسم ■

امین زاده درباره محاسن و معایب تولید در شهرستان اینطور 
بیان می کند: تولید در شهرستان معایب و محاسن خود را دارد؛ 
خوبی آن ارزان بودن است و اگر مسؤولی به این موضوع توجه کند، 
می تواند به سرعت آن کار را جذب کند و به طور عمده هنرمندان 
شهرستانی انسان های کم توقعی هستند! از معایب آن می توان به 
کم بودن امکانات آن اش��اره کرد؛ به طور مثال ما در »لوپتو« از 

جهت صداگذاری و موسیقی دچار مشکل بودیم.
صادق��ی درب��اره تولید اثری با موضوع »حاج قاس��م« در 
قالب انیمیشن یادآور شد: حاج قاسم یک زندگی به معنای 
واقعی دراماتیک از دوران کودکی تا لحظه شهادت داشت. در 
قالب های مختلف فیلم، سریال و انیمیشن می توان درباره این 
موضوع کار کرد و هنوز هم بنده درباره این سوژه فکر می کنم 
اما معتقدم نباید تولید محتوا در هر قالبی با احساسات انجام 
شود، تاکنون هم چندین بار به بنده برای تولید این موضوع 
پیشنهاد شده است ولی نمی توان یک کار دقیقه ای ساخت 
چون آدم و مفهوم این س��وژه مهم است ولی ما در جلسات 
سوژه و ایده اگر به یک حرف مشترک برای ساخت یک اثر با 

موضوع حاج قاسم برسیم، حتما تولید می کنیم.

سازندگانلوپتودرمیزگرد»وطنامروز«:انیمیشنيکزبانجهانیاست

شادی را باید ساخت
انیمیشنحاجقاسمبزودیساختهمیشود

ديزنیهمینيکماهپیش96
س�الگیمیکیماوسراجشن
گرفت.كداممحتوایفرهنگی
مان�دگاری96س�الهدارد؟ما
باچهابزاریبهترازانیمیش�ن
فرهنگی، مفاهی�م میتوانی�م
تاريخ�ی، ادب�ی، داس�تانی،
فرهنگ�یودين�یخودمانرا

منتقلكنیم؟

حاجقاس�ميکزندگیبهمعنای
واقعیدراماتیکازدورانكودكیتا
لحظهشهادتداشت.درقالبهای
مختلففیلم،س�ريالوانیمیشن
میتواندربارهاينموضوعكاركرد
وهنوزهمبندهدربارهاينس�وژه
فکرمیكنمامامعتقدمنبايدتولید
محتوادرهرقالبیبااحساس�ات

انجامشود


